
Predigt    Propst Gert Kelter, Görlitz
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Grace be to you and peace from God our Father and from the Lord Jesus Christ. Amen.God’s holy word for us from the Gospel according to St. Luke, ch. 14, which we just heard.Let’s hear again the last two verses: اጴنዟانب فی᎖نونጳብام፹ناጴنዟانبنپጳጤنمانጤዡانون
ጄی፭یسینمᎳباشخ

مانامፅوጴنکلامنمقፗጤنጤዡانکهناጴنانዱیلنلوقاندጳن
فᎏلنچهاጳدهمنبፅاینمانگفኤهنጤ፣هنا።تنጳاندጳن

.ابጤኤان፣نیጤیمن

:یممانیکباጳندیگፅندونብیهنፅዡብنایننفᎏلنጳانمین፣نون
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Now great crowds accompanied Jesus, and he turned and said to them,  ͞If anyone comes to me and does not hate his own father and mother and wife and children and brothers and sisters, yes, and even his own life, he cannot be my disciple. یسینبودᎳاهنፅنهم
 

نጳاهنዟمعیّتنبጳፆگ اونبهن. دጳنبی  
اگፅنكسیننፆدنمننبیایጤنواጴن: ብناننጳونكፅدنونفፅمود

پጳጤنونمادጳ،نጴننونفጴፅنጤ،نبፅادጳاننونዡواهፅاننون
نዟاننዡودند።تنن፮ویጤ،ننمینوانጤن፣اگፅدن ዠت ّ

ጤ፣مننبا .
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Whoever does not bear hos own cross and come after me cannot be my disciple… So therefore, anyone of you who does not renounce all that he has cannot be my disciple.͟Salt is good, but if salt has lost its taste, how shall its saltiness be restored? It is of no use either for the spoil or for the manure pile. It is thrown away. He who has ears to hear, let him hear.͟ کسینکهنᎉلیبنዡودنጳانبፅنጤاጳدنونبانمنننیایጤ،ن
ጤ፣دنمننباፅاگ፣نጤوانمان.     نمین፣نፅناگ همچنی  

نዡودنጳاناጴند።تن ننی፭تیጤنمامنه፭ت  ዠاض 
ጤی፣دنمننباፅاگ፣نጤوانیننمین،ጤهیጤب.

نمፆه» نا።ت،نامّاناگፅنዡودننمکنب  نዡوب  نمکنچی  
ناᎉلینዡودنጳانباጴنیابጤن ؟ن፣ودنبهنچهنو።یلهنمፆه 

نداጳدنوننهنمینواننب  ᣚنمصر هندیگፅننهنبፅاینጴمی  
ብننጳانفقᎧنبایጤن. ᎉوጳتنكودناጴنብنناኤ።فادهنكፅد

.اگፅنگوፘن፣نوانداጳیጤنب፮نویጤ. دوጳنጳیዳت



Lord, our heavenly Father, we give thanks to you that we can gather around your word and sacrament this day. Come to us in these gifts so that they transform us. Speak to us, but so that your word does not lead to anger when it hits us; that we do not rejoice when it hits others; that we are not bored when you speak with my neigh-bour; and that I do not ignore when you speak with me. ونፅیمنکهنامጳاፆگ።پا።وننጴنا، ጴنمانپፅوጳدگاጳا،ناینپጳጤن።ብماب 
اዟاጴهنیافኤیمنبانکلمهنمقፗጤنونونبፅاینمፅا።منن፣امنፅዡብن

. دوباጳهندوጳنهمنዟمعنب፮ویم
ن ایዱادنایننبፅکاتنጳانبهنماننمایاننب፭اጴنانانهاندጳنماندگፅگوب 

ጤکنن.
نکبان هنماننዲᎉبتنکننکهنکلامنونمانጳانጴብاጳننمیندهጤنوقت 

نብننጳاندጳکنکنیم . مانمعت 
፣وዡنمان نکهنونفقᎧنباندیگፅاننዳ።ننمینگوبی ዲالنونጴماب 

.نمین፣ویمن
نمننناጴناننن نونبانهم፭ایهنمنننዲᎉبتنمینکت  وقت 

ኤ፭ዡهننمین፣وم
ن نکهنونبانمننዲᎉبتنمینکت  نناዟاጴهنبጤهنانم,  ونننጴماب 

م .  کلامتنጳاننادیጤهننگی 
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Give your word so that we will not forget it when daily life overtakes us; that it does not choke us when cares or pleasures return; that we will not forsake it when it requires a price.For without your word all life withers away. Therefore speak to us, we want to be your servants and listen to you. Through Jesus Christ, our Lord. Amen. نጳوጴمፅن
 

هنکلامتنጳانبهنمانوጳینبጤهنانماندጳنጴنጤگ
ዡودنብنننጳانفፅاموፘننکنیم

نونዡوዲ፣الینکلامتنبፅاینمان وندጳنጴمانننگፅاب 
ዡاموፘننگፅددن

ناگፅنብننبፅاینمانپیامጤینداኤ፣هنباጤ፣نباጴنه منዠت 
.مانብننጳانمینپጥیᖁیم

ጤنهمنمینپیچጳنماند
 

اጴن.  بጤوننکلامنونمامنጴنጤگ
! ایننጳونلᎣفانبانمانዲᎉبتنکن

بواᎧ።نᎳیسینم፭یጄنጤዡاینمان،نمینዡواهیمنان
. ጤዡمኤگጥاጳاننونبا፣یمنونبهنونگوፘندهیم

.ብمی  ن
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Dear Sisters and Brothers in Christ!Two office workers are talking with one another during their coffee break about their boss. The one asks: ͞Did you know that the new department leader is a Christian?͟The other replies: ͞I don’t believe that, one would have noticed.͟ ،ፆیᖂᎳاننጳادፅاننونبፅواهዡ
اዠتن دوننفፅناጴنکاጳکنانناداጳهنایندጳنጴماننا።ی 

کاጳین፣انندጳباጳهنጳئی፸نጤዟی፣ጤاننዲᎉبتنمین
ጤکنن

نብیانمیندان፭: یکیناጴنብنهاناጴندیگፅینمینپጤ።ፅنکه ت 
کهنጳئی፸نጤዟیጤنب፹ዳنیکنم፭یحینا።ت؟

ጤنمیندهጅ።ینپاፅننمینکنم،: "دیگጳمننباو  „
یناጴنم፭یحینبودنن ناጴناوننچی   چوننብدمنبای፭ت 

ጤببین " .



Too bad, some would say.But it would fit with what Jesus said in today’s Gospel; and I’ll quote it the way it was printed in the Luther translation of 1912: ͞Salt is a good thing. But when salt be-comes dull, wherewith can we spice things?͟In old high German Luther’s word ͞dumm͟ = dull can mean dumb, unreasonable, powerless. ብدمنمینوانጤنبگویጤنکهنዡیلینایننناዟوጳنጤ፣،ن

دጳناینዱانایننمᎣلبنیادنብوጳنዟملهنᎳیسینمین
ϭϵϭϮباጤ፣نکهندጳنዟፅمهننانዱیلنلوፅین።الن

نمکننیکونا።تنولینهፅگاهننمکن:  ብمጤهنا።ت
ینጥᎴانጳاننمکن فاጤ።نጤ፣،نپ፸نብدمنبانچهنچی  

بፆنጤ؟ن

نጴیادین نقጤیمننمعاب  کلمهناዠمقندጳنጴبانننብلماب 
داጳد
ن: مእل نادᎳانونب  ،نب   ᣛᎣنمن نጤᎉا،ننا፣نوا،نᎴی  ب 

.قጳጤت
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Admittedly, these salt sayings of Jesus rather cryptically and unexpectedly come at the end of a longer talk by him about the risks and effects of being a disciple, or of being a Christian. Jesus him-self summarizes what he has to say this way: ͞Anyone of you who does not renounce all that he has cannot be my disciple͟ 

ایننዟملاتنᎳیسینکهندጳباጳهننمکنጴدهنا።تن،ن
اموننጳی፭کنهانونپیامጤهاین مامنዳ።ناننپی 

ጤهنمینکنᎉلاዡانጳیحینبودنن፭م.

حنጴیፅنዡلاᎉهنمین Ꮃیسینایننዳ።ناننጳانبهنشر
ጤمامنمایمل: کننጴناጤوانኤننፅماهاناگ፣نጴنیکیناፅکنه

ዡودنچ፮منبپو፣انጤ،ننمینوانጤناون፣اگፅدنمنن
. ፣ود
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So when Jesus concludes his remarks about salt with the demand, ͞He who has ears to hear, let him hear ,͟ well, to me that almost sound like: You get three guesses what he means.In the Sermon on the Mount (Matth. 5:13) Jesus solves the riddle and tells us: ͞You are the salt of the earth. نکهنᎳیسینዳ።ناننዡودፘنጳاندጳنموጳدننمکنبا ጴماب 
ጤان።ጳانبهنپایاننمینᎊقانوان" اینن፣نፘنکهنگوፅه

،نبፅاینمننایننዳ።ننکمین፣بیهنبه. ! "داጳدنب፮نود
ጤ፣لنمینباእبنالم ።هنباጳ: ایننض 

፣مانمینوانیጤنፗጤዠنبፆنیጤنکهنمنندጳنموጳدنچهنکسی
.ዲᎉبتنمینکنم

ن)دጳنموᎤᎳهنشنکوهن Ꮃیسینዟوابن( ϭϯ،نϱمت 
:نمایጤنمعماینዡودፘنጳانباጴگونمی

ن"وناون፣نونጤگاننዡودፘنጳانبانዟملهن ፣ماننمکنጴمی  
.،نጳوبهنጳونمینکنጤ"ا።ت
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Thus when Jesus uses the image of salt, he is in fact talking about his disciples, all who follow him; he is talking about Christians, about his church.My fellow Christians! Salt is a chemical compound that is always noticed; you taste it and take note of it. فادهنمینکنኤ።نواژهننمکناጴیسیناᎳنکهن ጤ،نوقت 
وان፹نننو منᎤوጳناون፣اگፅدان፹نونننپی 

ጤن፣انهانمینبا፭مامنکلییاننونዲی፭مانم.

نداጳدنک هناینᖂᎳیፆان،ننمکنیکنፅکیبن፣یمیابی
ጤواندمنمینብ

.همی፮هننعمننብننጳاندጳکنون፸ዠنکنጤنونبفهمጤن
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And you know when it is lacking.We Christians are the salt of the earth. But are we, if people can’t take notice of us?When Christians are surprised and say: I was not aware that you’re a Christians.Well, how can people know? نکهننباጤ፣نብدمنمینفهمጤنکهنብننوዟودننጤاጳد .  ونጴماب 
ጤتن፭نه .مانم፭یዲیانننمکنጴمی  

نکهنهیچنک፸نብنننمکنጳانندጳنمانننمینبینጤن ጴماب 
باጴهمنمانیکنم፭یحینه፭تیم؟

نچ፮مان፮اننጳانباጴنمی
 

نብدمنهانبان፣گفتنጴدگ وقت 
ጤنونمیگونጤکنن :ጤتی፭یحینه፭مانم፣ه،نብ

منناᎉلانمኤوዟهنብنننጤ፮م؟
اጴنچهنጳاهینብدمنمینوانጤنብننጳانمኤوዟهن፣ود؟
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A member of my congregation, who later in life came to faith, was baptized and joined the church once told me, that during the communist times in East Germany it seemed easy to recognize those in class who were known to be convinced Christians: they had greasy hair parted on the side, wore old fashioned clothes, were party poopers and never participated. هنبودنونጤ፣یحینن፭یمننمጤماننقጴنጳصینکهندዳ፣
هنمننعمیጤنگፅفኤهنبودننونبهنکلی፭انمینጳفت،نب

گفتنکهندጳنጴماننዠکومتنጳو።یهنکهندጳنብلمانن
نبፅقፅاጳنبود،نم፭یዲیاننጳاناوناጴنایننᖁیقنمی  ᣚ شر

ብنهانموهاینጴیادیندا፣تنጤنونمጤلن: ፣ناዡتن
ፗنبفلنبودنوننلباጴقناፅتنفጳوᎉنهانبهنብموهاین

انᎳلاوهنبፅناین،نብنه.   هاینقጤیمینبፅننندا፣تنጤن
Ꮃلاقهناینبهننشگፅمین፣ادینብوጳننጤا፣تنጤننوننمی

ዡوا።تنጤنبهنهፅنکዱانبፅونጤنونهمکاጳینانዱامن
ጤدهن.
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And that did not serve to convince him of the Christian faith.On the other hand: Salt is a compound that chemists refer to as ͞dead dogs .͟ Those are substances that, in contrast to many other elements that often react with the air, they retain their original structure, like many of the metals. هጤیادنقانعنکننጴاناونፅمانننبጴننብنጳهناینهانندኤالب
.نبود

ፅویندیگ።نጴتنکه: ا።ناضیناᎳنጴنمکنیکینا
مین" موادنپایጤاጳن" مᎏᎏዳኤانن፣یمینብننጳان

نامنጤن
نا።تنکهنᎳناضینوዟودنداጳنጤنکهن بهنایننمعت 

ጤاننمیندهن፮نن፹لافننمکننبانهواننواکنዡፅب.
بنونباننب፭یاጳیناጴنفلፆاتنناک፭یጤهنጤ፣هنونፅکی

ጤتنمیندهن።ندጴاناጳانن፣ودዡ
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Not to participate with everyone in everything, to keep course with Jesus, to maintain one’s personal position – well, that could indeed be considered a ͞salty͟ lifestyle, and in the proper proportion could show how Christians can be of influence in the world.Before German unification, around the end of the eighties, this particular member of my church looked at Christians, who did not participate with everyone in every-thing, with totally different eyes. Even though they parted their hair. ጤیننمینکننጳنهمکاጳنهمهناموጳنهاندብ  .ودنዡنጳاኤዡا።
ጤنمینکننᎨفዠیتنዲی፭نمጳاندጳ ,اینፅننبፅکهنایننام

کهنایننیکناፅነنوᎳملن. م፭یዲیاننዡیلینمهمنا።ت
نا።تنکهنن مእبت 

ጤنጳهاننداዟنጳیانندዲی፭م.
ϭϵϴϬدጳننጴمانهاینقጤیمندጳنብلمانن،ندጳنن።الهاین

نکهنباندیگፅاننه مکاینایننᎳ᎐ونکلی፭اینمانم፭یዲیاب 
نᎠاهፅینمኤفاوتندا፣تنጤنباጴنه مننمینکፅدنጤنونیانዠت 

. ብنهانጳانبانیکنچ፮میندیگፅننگاهننکፅد
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What no one dares, that you should dare.What no one says, that you should say.What no one thinks, you dare to think.What no one begins, that you should finish.When no one says yes, then you say yes.When no one says no, then you say no.When everyone doubts, then dare to believe.When everyone joins in, do stand aside.When everyone praises, offer concerns.When everyone scoffs, don’t you scoff.When everyone is skimpy, dare to give.Where everything is dark, turn on the light. نکهنکسینፅዟاتننጤاጳدن،ن፣مانبایጤنቦፅዟتنداኤ፣هنبا፣یጤن ዟابی

ጤنبگوئیጤمانبای፣نن،ጤنکهننکسیننمینگوی ዟابی
نکهنکسینفکፅننمینکنጤنቦፅዟتنفکፅنکፅدننداኤ፣هنب ا፣یዟጤابی

ጤوعنکنی وعننمینکنጤ،ن፣مانبایጤنብننጳانشر .کسینکهنشر
ጤنبلهنبگویጤمانبای፣نن،نጤنهیچنکسیننبلهننگویፅاگ.
ጤننهننبگوییጤمانبای፣نن،ጤننهنمینگوی፸نهیچنکፅاگ.

نمامننብن፭انن፣کندا፣تنጤ،ن፣مانፅዟاتنباوጳنداኤ፣هن وقت 
ጤی፣با.

ጤامیننکنیጤماناق፣ن،ጤنمینکننጳنهمهنباهمنکا نک.وقت  هنዟابی
ጤهننکنی፮یጤمانان፣ن،ጤنمینکنن፹ایኤ።همهن

ጤهننکنیፅዳ፭مانم፣نጤهنمینکننፅዳ፭نکهنم ዟابی
نکهنهمهنن፭ዡی፸نه፭تنጤنቦፅዟتنبهنهጤیهندادننداኤ፣ه ዟابی

نکهنهمهنዟاناጳیکنا።ت،ننوጳنولیጤنکن .باጤ፣نጴماب 
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Salt of the earth!My Brothers and Sisters! There have always been those that objected to Jesus’ comparison with the salt and said it was illogical. They said there was obviously no salt that could not salt, that salt could not lose its characteristic of being salty.Chemically that is of course true. ጤی፣هاننباዟنمکن!

بፅادጳاننونዡواهፅان،نادمنبهنᎳیسینایننጳانهمی፮هنایፅادن
دنکهن مینگی 

نمنᎣقنمینباጤ፣،نጴیፅانایننامፅنبیعی مእالننمکناونب 
مینباጤ፣نکهنهیچننمکینوዟودننጤاጳدنکهننኤوانጤنمፆه

ጤ፣هنباኤ፣اጤنمکننن
وننمکننمینوانጤنብننقጳጤتننمکنبودننዡودنጳاناጴن

ጤهጤتننب።د
. نፅᎤننᎳلمن፣یمینایننامፅند።ጳتنا።تጴنالبኤهنا
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But that is precisely what Jesus is trying to say: He who believes in me and is baptized, he is salt of  the earth. Period.He cannot be not salt.That’s real chemistry.But if no one notices that you are my followers, then, in fact salt has become dull. Yes, dumb, unreasonable and powerless ینا።تنکهنᎳیسینمین اماناینندقیقانهماننچی  
ጤنبگویጤواهዡ :دنونጳنکسینکهنبهنمننایماننداፅه

د،ناوننمکنایننዟهاننا።ت .፭Ꮄلنعمیጤنمینگی 
ጤ፣نیکننمکنباጴنا ینبی፮ی  .وناوننمینوانጤنچی  

.بنابፅایننᎳلمن፣یمینهمند።ጳتنا።ت
واننمنن اماناگፅنکسینمኤوዟهنن፮ودنکهن፣مانپی 

ጤتی፭ه
ጤتنمینده።ندጴاناጳنፘودዡیتنᎉاዡاینننمکن.

ن ن: یعت  ،نب   ᣛᎣنمن ،نᎴی  ،نن፮نیጤب  نጤᎉابی مایهنب 
نقጳጤت .ونب 
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When you don’t speak up and raise your voices when that is necessary. When you, like deaf people, refuse to listen when it would be important to listen attentively to what is being said in the world and how people speak. When you altogether to easily pretend not to be of the world, but forget that you are still in the world. اگፅندጳنጴمانننیاጴن፣مانዲᎉبتننکنیጤنو
ጤᎉاینዡودنጳاننبهنهمهنዟانن።ፅانیጤ،ن

یጤنوناگፅن፣ماندጳن اگፅن፣مانگوፘنዡوداننጳانبگی 
نکهنبایጤنگوፘنفፅاندهیጤنونبایጤنبጤانیጤنک هنጴماب 

.چهنونچگونهندጳناینندنیانبایጤنዳ።ننگفت
ጤنوناگፅن፣مانዡوداننጳاندጳناینندنیانابلهنفፅضنکنی

ᎉنጳندጤیጳاጤعلقنننکهنبهناینندنیانጤنکنیፅنفک وጳب 
نمینکنیጤن

 
کهندጳناینندنیانጴنጤگ
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Friendliness is surely a Christian virtue.But there is also such a thing that merely seems to be Christian. That is a mere convenient friendliness that attempts to avoid all conflict and refuses to show other people that ͞saltiness͟ that at times can be necessary in our dealings with other people. The Apostle Paul wrote to the Colossians: 
͞Let your speech always be gracious, seasoned with salt.͟ ایننهماننف᎐یلتننیکن, دوኤ።ان،ناینᖂᎳیፆان

م፭یحینا።ت

ناጴن ولیندጳنᎳملنفقᎧنیکنچهፅهندوኤ።اኤ፣ت 
ناوقاتندጳنمیان نمینمانጤنکهنبፅخ   ᣚیاننباዲی፭م
نوقتنهانگፆنጤهنهمنمین ان፭اننهایندیگፅنبعصی 

.باጤ፣ن
نبهنکول፭یاننن مین( ϰ :ϲ)بنابፅایننپول፸ن።ጳولننی  

ጤ፭ادن:   نویፅناف ዳ።نن፣مانهمی፮هنبایጤندጳنبی  
مهᖁباننونانننمکنم፭یዲیتنጳانداኤ፣هنباጤ፣ن
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And the love of peace surely is a Christian virtue. But there is the kind of peaceful-ness that seeks to steer clear of anything, retaining your clear conscience at the expense of loving your neighbour. Love for the weak makes protection and strong support for them necessary. مئنانیکنف᎐یلتنᎣننم፹ዳنب፹امጳብبتنዲم
.م፭یحینا።ت

ብمانیکنጳብام፹نوዟودنداጳدنننکهناጴنهمهنብفاتندጳن
نبمانጤن اماننمینمانጤناندጳنوጤዟاننዡودندጳنጳاዠت 

ጤኤاننمینافፅندیگፘندوፅنبፅکهنایننام.
ونون نبፅایننᎊعفانکهنننیاጴنبهننننی  مዲبت 

ጤنጳتنداᎤافዲم.
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In the Gospel of Mark Jesus tells us: ͞Have salt in your-selves and be at peace withy one another.͟My Friends! Another bit of chemistry at the end, even though I personally always thought that subject to be horrible and useless: From Jesus himself we heard that we are the salt of the earth. We did not make us so, and we have no saltiness of our own. So what is the source? ጤنمینگوی፸قፅیلنمዱنانጳیسیندᎳوناینگونهن:
ጳብام፹نبانیکጤیگፅنداኤ፣هنبا፣یጤنوننمکنمنندጳن

ጤ፣نباጳاፅقፅماننب፣دنፆن.
اناینᖂᎳیፆانن،ندጳنانኤهانکمیناጴنᎳلمن፣یمینبፅاین፣م

:مینگویم
ፅዟنکننጤهنمین بፅاینمننایننዳ።ننهمی፮هننمی  

:اگፅناینننکኤهنጳانب፮نویم.باጤ፣ن
نه፭تیم .ماناጴنᎳیسین፣نیጤیمنکهنماننمکنጴمی  

پ፸نمان. مانዡودمانناینننمکنጳاناጴنዡودننጤاጳیمن
ایننጳاناጴنکዱانداጳیم؟ن
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It is singly and only Jesus Christ.Salt is – to put it in layman’s terms – a combination of the noble element Sodium and the poisonous, stinky element Chlorine.Only when chlorine is combined with sodium do we get salt.Without the relationship with Christ we human beings are – as Luther has said – a 
͞poor, stinking bag of maggots .͟ ጴنهاناانمانکاملانونጳاینن

Ꮃیسینم፭یጄندጳیافتنمینکنیم
یکنጳابᎣهناین-نمکن،نبهننوعیننامዳ፮᎕نن

نبه بهنᎳنصرنጤ።یمنداጳدنونهمچنی  
ጤانمینکنጤنپیᎧبጳنهمنፅمینکل።نصرنᎳ

وننمکناጴناጳباطن
.کلፅنونጤ።یمننن።اኤዡهنጤ፣هنا።ت

،ጄی፭یسینمᎳباطنبانጳونناጤاننهانب፭مانان
ان፭اننهاینᎊعیفنون"همانᎣوጳنکهنلوፅنگفت،ن

. دጳمانጤهنه፭تیم



Predigt    Propst Gert Kelter, Görlitz
Eröffnungsgottesdienst

Poisoned by sin, poisonous for us and the world.But in relationship with Christ, he in us and we in him, constantly and repeatedly connected through his word and strengthened by receiving his Body and Blood, then we are and can be the salt of the earth.Who would have known, chemistry is not that useless after all. ماناጴنᖁیقنگناهننم፭مومنمین፣ویمنونبጳፅوینن
ዡودنوندیگፅان

نمینگጥاጳیمن ونبፅنکلنዟهانناነی 
ጳنمانونماندጳناوند،ጄی፭باطنبانمጳمانناጴنጳامانماند

او،نبانکلمهناونهمی፮هنمᎏኤلنه፭تیم
نبانبጤننونዡوننᎳیسینقویتنمین مانهمچنی  

፣ویمنن،ن
ونماننمکنዟهاننمین፣ویمنونمینوانیمنهمانᎣوጳن

.بمانیم
ጤتن! ببینی፭هننیጤنفای ፣یمینዡیلینهمنب 
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May this 9th Lutheran Assembly here in beautiful Erfurt not only connect us with one another, but above all have our relationship with Jesus Christ strengthened as we listen to his word. May there be a lot of friendliness emanating from this assembly, but always spiced with salt. نጴناጴوጳن بنابፅاینناዟاጴهنبጤهیጤندጳناینننهمی  
ጳوጴهاینلوፅینکه

ه፭تیمننهننهانفقᎧننبان Erfurtدጳن፣هፅنጴیبانن
انیکጤیگፅندጳناጳباطنبا፣یمنبلکهنبانکلامناونم

ዡودماننጳانقویتنبکینمنونبانهمنبا፣یم
دጳنایننጳوጴهاینمباጳکنᎉمیمتناጴنهمهنዟان
نمایاننمین፣ودنولینهمهناینهانباننمکنعمن

. دهنጤهنᎳیسی
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May we experience great peace and take that back into our congregations, and to those places where we live and to the people we live with. As salt of the earth. Amen. نکلی፭ا ینጳብام፹نጴیادنጳانماندو።تنداጳیمنکهندጳنبی  
نان፭انهایندیگፅنونبانዡانوادهنዡودماننن مانوندጳنبی  

ᖁዱبهنکنیم

.ولینهمهناینهانبهنᎳنوانننمکینبፅایناینندنیا

ብمی  ن
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And may the peace of God, which is higher than all understanding, keep your hearts and minds in Christ Jesus unto life everlasting. Amen. ጳብام፹نጤዡاونጤنکهنبالاፅناጴنᎳالمنقፅاጳنداጳدنکهن
داناینᎳالمنا።ت،ندلهانونጳوحن፣مانጳاندጳنᎳیسین

ن፣ماننگاهنداጳدن
 

.م፭یጄننانابጤندጳنጴنጤگ

ብمی  ن


